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Redaktörens spalt

Kära läsare,

Julen närmar sig med snabba steg, det 
känns nästan som att det var igår jag skrev 

för Redaktörens spalt i det senaste numret 
av e-Bladet. Mycket har hunnits med under 
hösten, bland annat har Klubben haft sin 
jubileumsfest och jag har börjat på ett nytt 
jobb som forskare i innovation inom media 
och teknologi, riktigt spännande. Tyvärr kunde 
jag inte närvara vid jubileumsfesten på grund 
av oförutsedda förhinder, men jag har sett 
bilder samt läst alla fina texter som skrivits om 
firandet och det gläder mig att se att det var en 
fantastisk och minnesvärd tillställning. 

I detta e-Blad kommer ni kunna ta del av 
bilder och texter om jubileumsfirandet, läsa 
om hur man kan fira jul i utlandet, om nya 
häftiga äventyr, samt om tips för hur man 
kan använda ChatGPT på bästa sätt. Trevlig 
läsning och god jul!
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Louise Hallström

https://pixabay.com/sv/photos/bl%C3%A5b%C3%A4r-frukt-b%C3%A4r-mat-sk%C3%B6rda-3548239/
https://pixabay.com/sv/photos/hav-sj%C3%B6-badplats-vatten-stenar-5148394/


Sist jag skrev i e-Bladet var i augusti 
och jag såg mycket fram emot festen 

på Château d’Argenteuil. Den blev som 
jag önskade med många medlemmar och 
bekanta, fin underhållning och god mat. 
Detta e-Blad ägnas särskilt festen ur olika 
perspektiv, men innehåller förstås även 
annat.

Läget i Bryssel är annorlunda efter den 
16 oktober och de skott som avlossades 
mot helt oskyldiga svenskar på väg till en 
fotbollsmatch. Jag kunde följa delar live 
via Whatsapp eftersom svenska kören i 
Bryssel repeterar på måndagkvällar och 
de som inte sjöng var på plats på stadion. 
Flera blev kvar till långt efter midnatt. 
Jag läste många oroliga kommentarer 
om det hemska som inträffat och 
ovissheten om fortsättningen. Svenska 
Klubbens Elias Alvin har varit på möte 
med Belgiens Nationella Kriscentrum, 
NCCN, om säkerheten för oss i Bryssel 
och Belgien. Vid nästa arrangemang 
kontaktar vi polisen som bistår med 
säkerhetsförebyggande råd.

Ibland är det med blandade känslor jag 
läser om Belgien i medier. Enligt en 
artikel som publicerades i Le Soir 20 
november i år är det fortfarande tillåtet 
med barnaga i Belgien (Le Soir). Sverige 
var först i hela världen med ett förbud 
mot barnaga år 1979. Tio år senare, 
1989, antog FN:s generalförsamling 
konventionen om barns rättigheter. I den 
slås fast att barn ska skyddas mot alla 
former av våld. “Trots det har fortfarande 
fyra EU-länder ännu inte förbjudit 

barnaga. I Belgien, Italien, Tjeckien och 
Slovakien tillåts föräldrar fortfarande 
slå sina barn i uppfostringssyfte” (2022 
Europaportalen). 

Jag diskuterade så klart detta med mina 
förra fantastiska och varma kollegor 
på EEBA, Ecole Européenne Brussels-
Argenteuil, men vi kunde inte enas om 
att detta var fel. Några daskar på rumpan 
eller ett bryskt tag i en arm säger mer än 
tusen ord… Samma sak har jag upplevt 
på invandrartäta skolor i Malmö, Sverige. 
Barn, som själva blivit utsatta för aga, 
tror att barn inte blir bra människor 
utan. Otroligt! I en värld där våldet ökar 
bör barnen omfattas av viktiga lagar. 
Jag hoppas Belgien ratificerar FNs 
konvention för barns bästa omedelbart. I 
Sverige måste vi värna om de lagar vi har 
och se till att de erkänns av alla som vistas 

Ordföranden för pennan
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https://www.lesoir.be/550408/article/2023-11-20/fessees-et-violences-educatives-letat-belge-assigne-en-justice
https://unicef.se/barnkonventionen/las-texten
https://www.europaportalen.se/2022/06/barnaga-fortfarande-tillatet-i-fyra-eu-lander


5

Stina F. Eriksdotter

i landet. Här har skolan en stor uppgift.

Det är kallt och en riklig svampsäsong är 
över. De kanske sista trattkantarellerna 
plockade jag för någon vecka sedan, 
i ljuset av mobilen eftersom det blir 
mörkt så tidigt här, trots att det är i södra 
Sverige. Nu väntar en härlig tid med 
julmarknader och mulled wine som kallas 
vin chaud i Frankrike och Glühwein i 
tysktalande länder. Heta koppar dricks 
i den härligt kyliga decemberluften, 
gärna tillsammans med goda vänner 
(Vin Chaud). Det är en dryck som jag 
tycker överträffar den svenska glöggen 
som trots dess olika smaksättningar med 
många nydanande kryddblandningar är 
alldeles för söt. Bland svenska nyheter 
på Systembolaget återfinns Årets glögg 
tillverkad av Stockholms bränneri 
och kryddad med, håll i er: aroniabär, 
hallon, vindruvor, rosmarin, kanel och 
kryddpeppar. 

Belgien måste vara ett av världens mesta 
julmarknadsområden. Kerstin Windahl, 
Klubbens vice ordförande, håller fin koll 
på vad som händer och skickade en länk 
häromdagen. Där presenteras de fem 
bästa julmarknaderna i Belgien som i år 
är marknaderna i Liège, i världens minsta 
stad Durbey, Bryssel, Maredsous och i 
vackra Brygge. Ord som beskriver dem 
är “ la magie de fête”, festens magi och 
“féerique”, det vill säga sagolika. Själv 
besökte jag julmarknaden i Antwerpen 
i samband med Svesams julfest förra 
året. Oj, vad det var vackert och 
stämningsfullt!!

Efter festen, ja, Klubben jobbar på och 
framöver blir det fler aktiviteter igen. 
Ni har redan fått mejl om “Käka med 
Klubben” och magiskt ljud och ljus 
med Laterna Magica på Château de la 
Hulpe. Svenska kören i Bryssel bjuder in 

till julkonsert lördagen den 9 december. 
Klubben hoppas på att traditionsenligt 
sopa ut julen tillsammans med Svenska 
kyrkan i början av januari och sen väntar 
flera arrangemang, bland annat en 
chokladprovning. 

Jag är mer i Sverige än i Belgien och 
lämnar i mars över ordförandeskapet till 
någon annan. Ni som gärna vill engagera 
er i styrelsearbetet: hör av er! I år är det 
julafton på en söndag. Det är härligt, 
tycker jag, för då får vi alla möjlighet att 
fira helg redan på Lillejulafton. Då ska 
julmaten smakas av och en liten snaps 
intas tillsammans med den nyinlagda 
sillen och “Hej, tomtegubbar”.  

En riktigt god jul på er alla, såväl 
gummor som gubbar och alla andra!

https://www.solosophie.com/christmas-market-mulled-wine-recipe-history/
https://www.parismatch.be/lifestyle/voyages/2023/11/20/les-cinq-plus-beaux-marches-de-noel-a-ne-surtout-pas-manquer-en-belgique-JCLAUXCEZVAL7PCPXLP3VVBX4A/
https://www.parismatch.be/lifestyle/voyages/2023/11/20/les-cinq-plus-beaux-marches-de-noel-a-ne-surtout-pas-manquer-en-belgique-JCLAUXCEZVAL7PCPXLP3VVBX4A/
https://www.youtube.com/watch?v=Bz5CGlzbssU
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Senaste aktiviteter

Bilder från jubileumsfesten 23 september



7



8



9



10



11



12



13



14

Käka med Klubben den 6e 
december!

Kommande aktiviteter

Onsdagen den 6e december möts 
vi 19:30 på Cantina Valentina 

på Sq. Victoria Régina 1 (på The 
Hoxton Brussels). Cantina Valentina 
är en peruansk-inspirerad restaurang 
som är specialiserad inom en modern 
interpretation av peruansk mat och 
dryck.

Priserna sträcker sig från 12€- 40€, och 
det finns vegetariska alternativ också!

Sista dagen för anmälan är den 4 
december. Vi ses!

https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLSevQxRVOhnyxDIv0QlNCs7-QqiNVbHadVkA5OJaXc_0DaE2Jw/viewform?usp=sf_link


Den 8 december möts vi vid ingången 
till Lanterna Magica för en 

gemensam promenad på 2,5 kilometer 
som tar ca 1,5 timmar. Det finns mycket 
att se på och lyssna till! Köp din biljett 
med datum 8/12 och timeslot 19.00 på 
Lanterna Magica RTL at château de La 
Hulpe - Tickets | Fever (feverup.com)

En möjlighet är att ta tåget till La Hulpe 
och sedan en shuttle t o r för 3 euro 
som ska köpas samtidigt som biljetten 
online. Det finns parkeringsplatser för 
18 euro, men det går också att köra 
en bit upp mot centrala La Hulpe 
och hitta en parkeringsplats på en 
sidogata (mot Overijse/Hoeilaart brukar 
det vara smockfullt). Köp biljetten 
omgående! Det finns inte många kvar! 
Efter promenaden finns det stånd med 
hamburgare, korv, crêpes och dryck som 
kan ätas ståendes ute eller i ett tält med 
sittplatser. 

Kontakt på plats: Eva B för Svenska 
klubben gsm 0495 999375

Höstpromenad med ljud, ljus och Svenska 
Klubben i skogen runt Château de La Hulpe
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https://feverup.com/m/138874/en?utm_source=partner&utm_medium=website_10813&utm_campaign=138874_bru
https://feverup.com/m/138874/en?utm_source=partner&utm_medium=website_10813&utm_campaign=138874_bru
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Tankar om tid och hur vi gör 
för att minnas den
Text: Ingrid Hanell Karlsson

Vart tar tiden vägen? När jag skriver 
dessa rader är det redan sju veckor 

sedan vi hade den fantastiska festen på 
Argenteuil men det känns som igår. För 
att nu inte tala om hur det känns när man 
tänker på Klubben som 50-åring eller 
Fonden som varit ägare till Argenteuil 
i 30 år. För mig är det ibland ofattbart 
– vad som hände i Bryssel med klubb 
och skola - och att det nu är 50 år sedan 
allt började är ju ännu mer otroligt. Då 
behövs det en riktig jubileumsfest för 
att man verkligen skall minnas både 
händelserna och alla de som varit med.

 Ja, ni som var med och ni som kom på 
middagen – så roligt det var att känna 
igen så många! Så roligt att ni alla tog 
er tid att komma ut till Argenteuil – för 
nog är det en fantastisk plats och ett 
fantastiskt slott och en fantastisk festsal 
– den vi kallar Mozartsalen med de 
vackra kristallkronorna från Sverige. Så 
fint allt var planerat och förberett! Jag 
nämner inga namn, jag vill bara säga 
att det var otroligt vackert dukat och 
bordsdekorationerna från parken var 
sagolika. 

Men innan vi fick slå oss ned vid borden 
bjöds det på dryck, sång och tal i foajén. 
En festlig konsert och ovanlig – i alla 

fall för mig. Välkomsttalet kändes varmt 
och inbjudande och vi stod alla tysta och 
lyssnade – till och med mina barnbarn 
höll sig lugna. Jag hade bjudit in alla 
mina tre barn med sina partner och mina 
barnbarn varav fyra av sex kunde komma 
med. För mig var den här jubileumsfesten 
en milstolpe och jag ville att mina tre 
barn, som alla gått på skolan – om än 
olika många år – skulle uppleva och 
återuppleva alla minnen från svunnen tid.

Väl inne i matsalen – där alla visste vid 
vilket bord de skulle sitta – upplevde 
jag en härlig stämning. Alla var glada, 
alla verkade nöjda och alla pratade. 
Maten, som lagats av skolans kök, var 
helt underbar och efterrätten i form 
av en liten prinsesstårta var en festlig 
avslutning. Många stannade sedan kvar 
i matsalen och dansade till musiken och 
andra tog sig en kopp kaffe eller en drink 
i foajén. Själv gick jag omkring och bara 
njöt. Jag hade hållit mina tal - det är ju 
alltid lite nervöst när man skall tala inför 
en så stor församling – och nu kunde jag 
koppla av ordentligt. Allt har ett slut – 
även en underbar jubileumsmiddag – och 
jag vill avsluta med att än en gång tacka 
alla som hjälpt till att göra denna fest till 
en oförglömlig upplevelse.
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Jubileumsfest 23 September 
2023

Société Belgo-Suédoise gratulerar 
hjärtligt Svenska Klubben, Fonds 

Reine Astrid och EEBA, Ecole 
Européenne Bruxelles Argenteuil till 
deras jubileum 2023 och tackar er alla 
för den underbara presenten att fira våra 
jubileer tillsammans.  

Hurra, hurra, hurra, hurra, gloria! Vilket 
fint samarbete och vilken succé!
101 personer var så glada att fira 
tillsammans och att skåla och dansa, i 
närvaro av Svenska kyrkan med prästen 
Fredrik Ollila, SWEBEL, Swedish 

Belgium Association med sin ordförande 
och vår käre vän Jan Frydman, 
SVESAM, Svensk samling i Antwerpen 
med ordförande Torbjörn Johansson, 
SIC Swedish Investment Club med 
ordförande Bo Åmell och SWEA.

Vi alla tackar speciellt de som har gjort 
extraordinära insatser och er som har rest 
från Sverige för att hedra våra jubileer.
Fonds Reine Astrid tog ordet via sin 
vice ordförande Ingrid Hanell Karlsson 
och ordförande Godelieve Laureys som 
både delar den spännande historien om 
hur slottet förvärvades av Fonden 1993 
och om den Skandinaviska skolan som 
grundades innan EEBA.   

Tord Sandgren hedrades vid detta tillfälle 
för sitt utomordentliga engagemang 
genom decennierna, med ovärderligt stöd 
av Ingrid som fortsätter att sträva efter att 
bevara skolans svenska ursprung. FRA 
tackade och hedrade Tord med en snygg 
byst av hans käre vän skulptören Claes 
Lybeck.

I slutet förtrollade Jan Frydman oss 
med sitt tal, fina humor och beröm. Det 
kändes riktigt bra att ha honom bland oss 

1933 Société Belgo-Suédoise
1973 Svenska Klubben i Belgien

1993 Fonds Reine Astrid förvärvar Château d’Argenteuil i Waterloo
2016 EEBA i Château d’Argenteuil



igen.Tonen var satt för en härlig fest tack 
vare traiteur Fernando Motas delikatesser 
och Madeleine-Sophie Nyssens 
dekorationer.

Stort grattis till Stina Eriksdotter och till 
Kerstin Windahl bakom kulisserna för 
den utmärkta organisationen. Bravo!
Vad underbart att direktören på EEBA, 
tillika toastmaster, Félix de Merode, 
välkomnade oss alla att fira jubiléerna i 
samarbete med alla svenska klubbar på 
Château d’Argenteuil. 

Merci beaucoup, Félix! L’union fait 
la force! Au plaisir de célébrer encore 
beaucoup ensemble! Belle Lumière et 
Belles Fêtes de fin d’année à Tous.

18

Caroline DeScheemaecker
Société Belgo-Suédoise 
Ordförande
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Ny byst på 
Château d’Argenteuil
Text: Stina F Eriksdotter

När vi väl satt oss till bords under 
jubileumsfesten 23 september 

2023 var det nog många blickar 
som gick till spiselkransen mellan 
de båda honnörsbordet. Framför 
den igenbommade öppna spisen 
stod ett podium och bredvid en 
högtalaranläggning. Men blickarna fäste 
sig ändå vid det svarta skynket mellan de 
båda ståtliga kandelabrarna.

Förrätten serverades och så var det 
dags för tal. Under talen avslöjades vad 
skynket täckt: en byst i naturlig storlek 
föreställande Tord Sandgren, mångårig 
ordförande i Fonds Reine Astrid liksom 
i Svenska Klubben. Tord Sandgren 
var också med redan från början vid 
grundandet av Svenska skolan i Waterloo 
och Svenska Klubben i Belgien. Under 
Tords tid som ordförande i Klubben 
var Karin Tullberg kassaförvaltare 
och också den som så småningom 
hittade namnkunnige Bo Skräddare i 
Stockholm som sydde Sverigedräkten 
som Manneken Pis har på sig varje 
nationaldag. Både Ingrid Hanell Karlsson 
och Godelieve Laureys (ordförande 
i Fonds Reine Astrid)  lyfte Tords 
betydelse för svenskheten i Belgien. 
Ingrid talade också utifrån en livslång 
vänskap med en mycket vänlig man. 

Jag hade äran att under torsdagen den 
21 september äta lunch med Tord 
Sandgren och  prins Félix de Merode 
på Château d’Argenteuil. Syftet var 
att hitta en varaktig placering av 
bysten på slottet. Under middagen 
berättade Tord Sandgren att han 
också varit initiativtagare till ett första 
valborgsfirande i Waterloo. Svenskkolonin 
i Waterloo firade på skolgården i 
Waterloo men sången var skral! Tord 
är en handlingens man och kontaktade 
första körledaren, Holst, när han anlände 
till Bryssel. Svenska kören i Bryssel 
startades, ännu verksam, nu under Anja 
Nauclérs ledning.

Placeringen då? Jo, Felix, Tord och 
jag tittade igenom några av salarna på 
bottenvåningen, men kom slutligen fram 
till att till vänster om spiselkransen i den 
rymliga entréhallen blir en fin och värdig 
placering av bysten föreställande Tord 
Sandgren. 

Vem är Claes Lybeck?
Claes Lybeck, född 1950 i Stockholm, 
verkade som chef för Klasson möbler 
utanför Örebro, men är sedan slutet 
1990-talet verksam som skulptör med 
inriktning främst mot porträttskulptur. 



Material är lera, gips och brons.
Arbetena kännetecknas av en klassisk 
teknik med porträttlikhet, tydligt präglad 
av modellens själ och karaktär.
Claes Lybeck är verksam i Örebro, 
och sommartid i Ulvesund, Ljungskile 
i Bohuslän. Där var Claes inspiratör, 
farfadern Gunnar Lybeck, verksam som 
skulptör fram till sin död 1961. Mycket 
av hans produktion finns där samlad i 
ateljén.

Fakta om Claes Lybeck

20

https://www.claeslybeck.se/Om-oss


21

Jubileumsmenyn - fantastiskt 
god och fin att se på!
Text: Stina F Eriksdotter

“Matlagning är multisensoriskt. Den 
är gjord för ögonen, munnen, näsan, 

örat och själen. Ingen annan konst är 
lika komplex.” Orden yttrade Pierre 
Gagnaire, berömd fransk kock och jag 
tror att Fernando de Oliveira Mota har 
en liknande syn på sin konst att laga mat. 
Fernando är till vardags kock på skolan 
EEBA, Ecole Européenne Bruxelles-
Argenteuil. Till hjälp i köket och med 
serveringen finns Paula Borges. Eleverna 
serveras varje dag rätter som kyckling 
med sötpotatis, köttfärsbiff, grönsaker 
rostade i ugn och ett varierat salladsbord. 
Varje fredag är det efterrätt och det 
godaste barnen vet är “Pastel de Nata”, 
en portugisisk minipaj fylld med söt 
äggkräm. 

Jubileumsmiddagen inleddes redan i 
entrén med tre olika sorters zakouski som 
serverades på brickor och av cruditée: 
färska grönsaker skurna och arrangerade 
i glasskålar med färg och form som stora 
exotiska blommor. Vilken bra början på 
en kväll! Alla gäster har på något sätt 
transporterat sig och måltiden innan höll 
inte längre hungern borta. I kombination 
med ett glas bubbel eller annan dryck ger 
det en lagom blodsockernivå att mingla, 
träffa gamla och nya ansikten. 

Vid borden serverades förrätten, 
bestående av varma getostknyten 
kryddade med honung, timjan och 
bacontärningar. Precis lagom innan tal 
och avtäckningen av bysten följdes av 
huvudrätten. Pärlhönsfilé med kräftsås 
är en annorlunda kombination liksom 
tillbehöret i form av parmesanbeströdd 
potatisgratäng och säsongens grönsaker. 
Smaklig och tillika riklig mat som 
mättade små och stora magar. Desserten 
blev en överraskning, en variant på 
prinsesstårta som var både fin att se på 
och god att äta. Till det serverades kaffe 
till den som så önskade.



Vi var 101 gäster som snabbt och 
effektivt serverades varm mat och kunde 
äta samtidigt. Paula Borges som maître 
d dirigerade vant serveringspersonalen 
genom salen. Fernando de Oliveira Mota 
var också med och övervakade det hela. 
Någonstans i köksregionen var det full 
verksamhet. Efter maten var det fri bar 
i entréhallen och musik med plats för 
dans i Mozartsalen. Gin är en dryck på 
modet just nu. Drinken som serverades 
av Fernandos gäng bestod av gin, tonic 
och stora isbitar i ett generöst glas 
tillsammans med rosmarin, mynta och 
rikligt med enbär. Ett sugrör, förstås, och 
drinken var komplett, ett mästerverk, lika 
multisensorisk som övrig mat och dryck. 

Men om man vill ha fest och bjuda 
gästerna på något speciellt, eller varför 
inte förgylla vardagen, kan man på något 
sätt få tag på en traiteur som Fernando 
Mota? Ja, det kan man och originalet är 
förstås bäst. Fernando driver sin egen 
cateringfirma tillsammans med kollegan 
Claudia i Braine-L’Alleud. Affärsidén är 
att leverera vardagsmat hem, färdig att 
värma upp och servera. Maten lagas med 
närodlade ingredienser som levereras i 
komposterbara förpackningar tillverkade 
av sockerrör. Varför lägga tid på 

matlagning hemma när det går att värma 
fin mat och umgås med varandra i stället?
Varje månad sätts en ny meny samman 
baserad på årstidens produkter. Rätterna 
kan förvaras i kylskåp vilket gör att det 
går att beställa mat för flera dagar i taget. 

La Table Locale vänder sig till den 
som har ont om tid, till den som hellre 
äter än lagar mat, men också äldre, 
handikappade, enföräldershushåll med 
flera. Alltså, alla de som vill underlätta 
livet genom lägga mindre tid på 
matlagning men ändå äta hälsosamt till 
ett bra pris.

Det är lätt att handla mat genom att 
helt enkelt klicka sig fram på La Table 
Locales hemsida. Beställ via epost eller 
ring! Glöm inte desserten: Pastel de Nata, 
förstås. 

La Table Locale
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Text: Stina F Eriksdotter

En fest kräver en inramning. En 
stor sal där alla gäster får plats. 

Runda bord där alla kan prata med 
varandra vid bordet. Tunga dukar som 
skymmer bordens mindre vackra ben 
och servetter i samma tyg håller ihop 
arrangemanget. Men det behövs något 
i den tomma mitten. En del ställer 
en blomsteruppsättning där eller en 
ljusstake, men då skyms ofta personerna 
mittemot. Madeleine-Sophie Nyssen har 
sin egen lösning: en platt dekor. 

Vi träffades vid niotiden på morgonen 
lördag den 23 september, beväpnade 
med sekatörer och korgar att bära 
naturmaterialet i. Parken som omger 
slottet Argenteuil bjuder på en ymnig 
grönska och vi gick en runda och klippte 
bland de många växterna. Hösten 
erbjuder en annan typ av grönt än 

vårens skira grönska eller sommarens 
blommor. Det fick bli hortensians vackra 
överblommade blomställning, den äkta 
kastanjens frukter och blad liksom 
sirlig örnbräken, murgröneslingor med 
fruktställningar och ekblad förstås. 

Madeleine-Sophie har en bakgrund 
inom textilakademin i Bryssel och har 
också arbetat som dekormålare i större 
hus. På skolan EEBA är hon bland 
annat slöjdlärare och plockar fram 
intressanta uppgifter för eleverna att 
arbeta med. Modern märkduk med 
olika stygn i elevernas egenvalda färger 
och på tyg i olika grovlek efter elevens 

Bordsdekoration - en egen 
konstart



förmåga att sy stygn av olika slag. Hon 
låter dem inspireras av allt från kiltar 
till korsstygnsbroderi och örngott med 
monogram.

Hennes estetiska blick rymmer mycket 
och oväntade kombinationer som 
hon får ihop till vackra mönster. Inför 
dekorerandet av Mozartsalen på slottet 
hjälptes vi åt med samlandet, men 
sen gick Madeleine-Sophie in i en 
koncentrerad tystnad. Med hjälp av en 
helt vanlig tallrik upp och ner mitt på 
bordet för att markera mitten började 
hon kombinera blad och fröställningar 
på ett frodigt och elegant vis. Varje 
bord fick sin egen unika dekor med tre 
värmeljushållare i mitten. Enkelt, men 
ack så elegant och genomtänkt av en sann 
estet! Vi andra dödliga kan ju i alla fall 
sno ihop en murgröneslinga som förgyller 
vår dukning. Men, låt er inspireras av 
några av dekorationerna från festen, de 
finns ju lätt åtkomliga runtom oss.
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Tal från jubileumsfesten

Kära vänner, 

Det finns väl knappast någon som 
kan vara förundrad över att jag, som 
emeritus professor i nordiska språk vid 
universitetet i Gent, håller mitt tal på 
svenska. Noblesse oblige! 

Visst är engelskan lingua franca även 
i denna församling och det är utmärkt 
och praktiskt, men jag är en varm 
förespråkare av en direkt dialog på och 
mellan alla europeiska språk. Särskilt 
när det gäller de mindre språken är det 
ytterst viktigt att de också kan användas 
i ett internationellt sammanhang. Det 
ökar ett språks vitalitet och prestige och 
är ett klart uttryck för ett språksamhälles 
självförtroende. Vi måste värna om 
våra språk och omhulda den språkliga 
mångfalden, som är så enastående och 
berikande i Europa. 

Det är glädjande att tre pelare för de 
svensk-belgiska förbindelserna har 
kommit överens att slå sig ihop för att 
fira var sitt jubileum och att organisera 
denna fantastiska gemensamma fest. 
Uppslutningen är stor och det blir en 
jättefin kväll, eftersom vi alla är vänner av 
Sverige och Belgien.  

Drottning Astridfonden (Fonds reine 
Astrid) stiftades 1935 av Karl-Erik 
Hedborg som en fond till minne 
av Drottning Astrid, den omtyckta 
svenskfödda drottningen och maka till 
kung Leopold III. Som vi alla vet omkom 
Drottning Astrid i en tragisk bilolycka i 
Schweiz 1935. Den ursprungliga fonden 
utökades sedan med ett legat som Karl-
Erik och hans hustru Petra Hedborg 
donerade. Fondens främsta syfte var 
och är att främja de goda relationerna 
mellan Sverige och Belgien, i synnerhet 
med avseende kultur, vetenskap och 
utbildning. Fonden hedrar personer 
och institutioner som har lämnat ett 
ansenligt bidrag till det svensk-belgiska 
samarbetet. En silvermedalj, kallad 
Drottning Astrid - priset, har tilldelats 
ett antal belgare som har spelat en 
framträdande roll inom just dessa 
domäner. Den senaste pristagaren var 
Ronny Leten, som numera är svensk 
generalkonsul i Antwerpen. 

Text: Godelieve Laureys
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I 1985 var det Ecole Reine Astrid, 
grundad 1973, som mottog priset. I 
årtionden har det funnits ett varmt 
förhållande mellan skolan och fonden 
genom utdelning av stipendier till elever 
och annat ekonomiskt och andligt stöd. 
Detta kulminerade 1993, då Fond Reine 
Astrid erhöll ”le Domaine d’Argenteuil” 
i sin helhet, dels med egna medel, dels 
med generösa bidrag på 25 miljoner 
kronor från svenska staten och 20 
miljoner kronor från Wallenbergstiftelsen. 
Dåvarande ordförande och drivande kraft 
för fonden var framlidne Lars Malmros, 
grundare av VOLVO Gent. Innan dess 
hade skolan hyrt en del av domänen, som 
ägdes av den vallonska regionen. 

Den svenska skolan var från början 
ett privat initiativ, som erkändes och 
subventionerades av det svenska 
utbildningsdepartementet. Skolan 
var mycket framgångsrik och sprack i 
sömmarna i slutet av 80-talet, när fler och 
fler svenska familjer kom till Bryssel på 
grund av Sveriges närmande till EG, som 
det då hette. 

Under tiden hade den svenska skolan 
också utökats med en norsk och en 
finsk avdelning under det nya namnet 
“Scandinavian School of Brussels” 
(SSB). Skolan upplevde en stadig tillväxt 

fram till omkring 2010, varefter antalet 
elever började stagnera. 

SSB har under många år också haft 
en koppling till universitetet i Gent. 
Inom ramen för ett samarbetsavtal med 
Institutionen för skandinaviska studier 
ställde skolan en deltids norsk lektor till 
förfogande och erbjöd även praktikplatser 
till våra svenskstuderande. I gengäld 
försökte vi i möjligaste mån att skicka 
våra talrika gästföreläsare, svenska 
författare och kulturpersonligheter till 
SSB. Vi fick det till att ett besök till SSB 
helt enkelt ingick i deras program. Alltså 
ett klart win-win-avtal! 

Personligen fick jag en formell koppling 
till skolan först efter min pensionering 
2014, då jag blev ombedd att ingå i 
styrelsen för SSB. Året efter blev jag 
invald  i styrelsen för Reine Astrid-
fonden. Sedan slutet av 2021 har jag 
tagit över ordförandeskapet efter Tord 
Sandgren. 

Under tiden hade situationen förändrats 
avsevärt. På grund av ett antal faktorer 
minskade antalet elever (liksom för 
många internationella skolor i Bryssel): 
dels sociologiska förändringar i den 
“svenska kolonin”, färre nya familjer till 
Bryssel, många EU-tjänstemän pendlar 
mellan Sverige och Bryssel och flyttar 
inte längre med hela familjen, dels 
konkurrensen från den svenska och finska 
sektionen på de officiella Europaskolorna. 
Dessutom var den norska regeringen 
inte längre villig att subventionera, 
företag var mindre villiga att betala 
skolavgiften etc.  Allt detta i kombination 
med ett antal felaktiga bedömningar av 
dåvarande ledningsgruppen ledde till 
att skandinaviska skolan i Bryssel gick i 
konkurs och slutade existera den 1 juli 
2020. 
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Kort sagt, andra inkomster måste hittas 
och en del av domänen hyrdes ut till 
en belgisk (fransktalande) privatskola 
“Lycée Molière”, som hade ambitioner 
att få ackreditering som en europeisk typ 
2-skola. Den formella ackrediteringen 
av Europaskolan förvärvades av Lycée 
Molière i mars 2018. Reine Astrid-
fonden ingick ett samarbetsavtal och ett 
hyresavtal med Europaskolan (EEBA), 
som också har en svensk sektion. I 
samarbetsavtalet ingår även att skolan 
skall bevara den nordiska dimensionen 
och värna om de nordiska värdena. 
Detta är en stor och ambitiös uppgift, 
som samtidigt ger en särskild identitet 
åt skolan. Från Fond Reine Astrids sida 
anmodar vi EEBA om att ständigt ta 
vara på denna ambition och att gestalta 
den svenska och nordiska dimensionen 
både i utbildningsprogrammet, i den 
pedagogiska modellen, i ledarskapet samt 
i domänens arkitektur och utformning. 
Det kan betraktas som ett påtagligt 
mervärde.  

Framtiden för det internationella 
samarbetet i Europa är inte bilateralt, 
utan multilateralt. Drottning 
Astridfonden pekar framåt! 



Ett dygn bland trädtopparna
Text och bilder: Bo Dahlqvist

Jag gick från 
jubileumsfesten när 

dansen började för nästa 
dag bar det av mot 
äventyr i Frankrike. Jag 
hade från mina barn fått 
i 75-årspresent ett dygn 
i en trädkoja i en park 
i Raray norr om Paris. 
Stället heter “Cabanes des 
grands chênes”. När vi kom 
dit parkerade vi framför 
ett vackert slott. Med 
beskrivningen hittade vi var receptionen 
var och där berättade de om programmet 
och gav oss vägbeskrivningen till vår 
koja. I slottsparken har det byggts 
en fin golfbana men i skogspartierna 
mellan hålen på golfbanan finns det 
ett tjugotal kojor byggda på pålar uppe 
bland trädkronorna. De ligger så långt 
ifrån varandra att man inte ser de andra 
kojorna och inte hör dem heller. Det 
finns kojor Duo för ett par eller Famille 
för flera personer. 

Efter en promenad förbi driving-rangen 
och in i skogen hittade vi vår koja 
“Cabane Spa coupole”. En spiraltrappa 
i trä ledde upp till en plattform. Uppe 
på plattformen såg vi först en stor 
badtunna i trä under ett tak och bortom 
den själva kojan. Inne i kojan hittade vi 
ett litet vardagsrum samt ett duschrum 
med riktig toalett. Dubbelsängen fanns 

på en mezzanine som man 
klättrade upp till via en stege. 
Vi förstod då namnet för 
ovanför sängen fanns ett stort 
runt kupolformat fönster med 
utsikt upp mot trädtopparna. 
Vi installerade oss och tog 
sedan på badkläder och en vit 
badrock som tillhandahölls, 
tog av locket på badtunnan 
och hoppade i. Vattnet var 
härligt varmt kring 37°. Man 
kan beställa aperitif men 

vi hade tagit med oss en liten flaska 
champagne och lite tilltugg så när det var 
aperitifdags ploppade korken och där låg 
vi och gottade oss och tittade ut över de 
omgivande träden. 

Mina barn hade inkluderat en 
raclettemiddag. Klockan halv sju kom 
en golfbil och hängde en stor korg på ett 
rep som hängde ner från plattformen. Vi 
klev ur tunnan, hissade upp korgen och 
började packa upp innehållet, fem olika 
ostar och fem olika skinkor och korvar, 
varm stor potatis samt tallrikar, bestick 
och korkskruv. Vi hade tagit med oss 
en flaska vin. För att smälta osten fanns 
det två keramikskålar med hål i sidorna 
med tre värmeljus i varje och också små 
stekpannor som man ställde ovanför 
med ostbitarna i. Det fungerade bra och 
vi njöt av att sitta ute mitt i naturen och 
äta gott. Där fanns också en god lokal 
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kaka som efterrätt. Efter att ha avslutat 
måltiden samlade vi ihop allt och la 
tillbaka det i korgen och sände ner den 
med repet för nästa morgon skulle korgen 
hämtas och frukostkorgen hängas på 
kroken. Vi hoppade ner i badtunnan igen 
men efter en stund la vi på locket och 
gick in i kojan för att natta oss. 

Nästa morgon klättrade vi ner för stegen, 
gick ut på terrassen och drog upp 
frukost-korgen. Det fanns goda gifflar, 
annat bröd, smör, ost och marmelader 
i korgen. Thet och kaffet bryggde vi i 
en maskin inne i kojan. Vi hade tur med 
vädret för det var fortfarande fint och 
inte alltför kallt utan vi kunde sitta ute 
med badrockarna på för efter frukosten 
hoppade vi ner i tunnan igen. Vi skulle 
lämna tillbaka nyckeln klockan 11 så 
efter en stund fick vi kravla oss ur tunnan 
och samla ihop våra saker, sända ner 
väskan med repet och ta vägen tillbaka till 
receptionen och parkeringen. 

På hemvägen åkte vi via staden 
Compiègne där det finns ett fint slott 
med inredning från Napoleon III’s 
tid som vi besökte. Belgiska kungen 
Leopold I hade gift sig där. Man kan 
också i närheten besöka riddarborgen 
Pierrefonds och amnesti-muséet med 
järnvägsvagnen där slutet på första 
världskriget skrevs under och som 
Hitler sedan använde för Frankrikes 
kapitulation i det andra. Men det hade vi 
redan besökt. Både jag och min partner 
Christiane uppskattade vår vistelse i 
trädkojan så jag kan rekommendera detta 
för er som vill ha ett avbrott i det dagliga 
livet och göra något annorlunda. 

Cabanes des grands chênes

Château de Compiègne
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Text: Elias Alvin

Innan jag flyttade till Belgien med 
min familj bodde vi tre år i Santiago 

de Chile. Eftersom min andra hälfts 
jobb gör att vi som familj måste flytta 
till nya länder med jämna intervall har 
det varit viktigt för oss att hålla igång 
svenska traditioner så att barnen trots sin 
närmaste kosmopolitiska uppväxt ändå 
känner en stark koppling till Sverige.

Så hur firade vi jul i Chile? Santiago de 
Chile ligger precis vid foten av Anderna 
och de högsta topparna på nära 4000 
meters höjd är snötäckta året runt, men 
kring jul är det samtidigt högsommar 
där termometern kryper en bra bit över 
30-strecket på dagarna. Själva julen i 
Chile har idag blivit en kombination av 
katolsk familjehögtid och sedan decennier 
amerikanskt influerat firande, vilket har 
lett till en del kulturella krockar där vissa 
väljer att dekorera med vinterinspirerade 
dekorationer som kombineras med en 
stor grillfest för familjen. Istället för att 
fullt anamma värdlandets olika gamla 
och nya traditioner, försökte vi fira så 
pass svenskt som det bara gick. Med den 
svenska skolan firades Lucia och dans 
runt plastgran i stekande sol, vilket gav 
kontrast till de mer vintriga sångerna. 
Då Ikea inte ännu hade kommit till 
Chile, fick man när julafton närmade 
sig improvisera med de tillgängliga 

råvarorna för att få till något som i alla 
fall påminde om svensk julmat. Glögg 
gjordes på chilenskt Cabernet Sauvignon 
och julgröten ordnades på risottoris som 
lagades under ett väldigt svettigt och 
utdraget långkok på som krävde konstant 
omrörning på en gasspis. Köttbullar, 
sill och skinka löstes även de med en 
tyngdpunkt på kreativitet istället för 
autenticitet.

Tack och lov har det kortare avståndet 
samt de mer snarlika traditionerna här 
i Belgien gjort att årets julfirande blir 
mindre stressigt och improviserat än 
de vi upplevde i Sydamerika. Troligtvis 
kommer det traditionsenligt regna istället 
för att snöa i Bryssel, men jag hoppas att 
ni alla får ett fint julfirande ändå.

Allt gott.

Jul i Chile



Tiden går fort när man har roligt, 
javisst är det så. Efter fem år i 

Bryssel blickar Fredrik Ollila och Rickard 
Björkman tillbaka på åren som gått, vad 
har egentligen hänt, vad har varit det 
bästa och mindre bra med tiden i Bryssel, 
och vad kommer att bli deras nästa stora 
äventyr?

“Det har varit en resa präglad av möten, 
förändringar och växt”, reflekterar 
Fredrik när han tittar tillbaka på deras 
tid i Bryssel. För honom var högmässan 
en strålande stund varje söndag, en tid 
fylld av glädje och mening. Men resan 
har inte bara varit fylld av ljusa stunder 
– det fanns utmaningar som de stod 
inför tillsammans, som pandemin och 

det tragiska terrorattentatet. “Det var 
en tid före och en tid efter pandemin”, 
noterar Fredrik och understryker hur 
kyrkans dynamik snabbt förändrades 
med begränsningar och nya sätt att hålla 
samfundet levande, även online.

Rickard, som kom till Bryssel som 
medföljare och senare blev husfar vid 
kyrkan, reflekterar över alla de möten han 
har haft med människorna här och att det 
är sorgligt att behöva säga hejdå. “Det 
finns mycket jag kommer sakna med 
Bryssel,” säger Rickard. Men nu är det 
dags för nästa äventyr - New York.
“Vi har alltid drömt om att bo där,” säger 
Fredrik med en gnista av förväntan. 

Från Bryssel till New York: det 
nya äventyret
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Text:Louise Hallström
Bilder: Fredrik Ollila och Rickard Björkman
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Deras beslut att flytta till den pulserande 
staden speglar deras längtan att utforska 
nya horisonter. Fredrik kommer att 
axla rollen som kyrkoherde i New York, 
medan Rickard ser fram emot att vara en 
del av församlingen och volontärarbetet. 
“Det blir spännande att lära känna 
församlingen på ett annat sätt,” säger 
Fredrik. “Jag ser fram emot att bo nära 
Broadway och få gå på musikaler och den 
amerikanska kulturen.”

Men med detta steg in i det 
okända kommer också utmaningar. 
“Tidsskillnaden och avståndet från 
Sverige kommer att bli en justering,” 
reflekterar Rickard. “Men vi kommer att 
hitta vårt sätt att skapa en ny rutin för att 
hålla kontakten med våra nära och kära.”
Att lämna Bryssel innebär att lämna en 
stad som varit deras hem. “Vi har trivts 
otroligt bra här,” säger Fredrik. “Det 
enkla sättet att ta sig runt och närheten 
till andra europeiska städer är något vi 
kommer att sakna.”

Men skillnaderna mellan Bryssel och 
New York är tydliga. Från arkitekturen 
till språket och kulturen, skiljer dessa två 
världar sig åt. “Här i Belgien pratar man 
franska och flamländska, vilket ibland 
har varit en utmaning,” delar Rickard. 
“Men med engelskan i New York blir 

det förhoppningsvis lite lättare att 
kommunicera.”

Även om de lämnar Bryssel med en viss 
sorg, ser de fram emot att ta med sig 
lärdomarna de har samlat på sig. “Jag 
har utvecklats mycket som person,” 
säger Rickard. “Det har varit en period 
av tillväxt och förändring som vi båda 
kommer att bära med oss.”

Som de sätter punkt för sitt kapitel i 
Bryssel, bär de med sig en ryggsäck full 
av minnen och erfarenheter. Nu står 
de redo att omfamna det kommande 
äventyret i New York med öppna armar 
och nyfikna sinnen, redo att skriva nästa 
kapitel i deras livs bok.



ChatGPT: fördelar, nackdelar 
och mina bästa tips för optimal 
användning
Text: Louise Hallström

ChatGPT är en AI-driven 
textgenerator som har blivit en 

vanlig del av vår vardag. Dess förmåga att 
generera text baserat på input har öppnat 
för många nya möjligheter, men det finns 
även några potentiella utmaningar och 
nackdelar om man inte använder den rätt. 

Fördelar med ChatGPT är att den 
är lättillgänglig och snabb på att 
erbjuda information, den kan svara på 
frågor, ge förslag och input, samt vara 
tillgänglig dygnet runt. I och med dess 
programmering av en bred och stor 
mängd data, så kan den svara på ett brett 
spektrum av frågor och ämnen. Med 
detta i åtanke kan den på så sätt även 
hjälpa till vid situationer där man fastnat i 
tankar, exempelvis om man inte kommer 
på ett visst ord, men den kan även ge 
inspiration eller helt enkelt erbjuda nya 
eller olika perspektiv på olika saker som 
man vill ha hjälp med eller ta reda på. 

Den största nackdelen med ChatGPT 
är att den inte kan skilja på information 
av kvalité, dvs faktisk information, och 
inkorrekt information. När textgeneratorn 
programmerades har det skett med en 
mängd data som man nog inte haft så 

stor koll på exakt vad som innefattas. 
Detta innebär att mycket av den 
information som ChatGPT delar med 
sig vid svar av olika frågor kan man inte 
vara säker på är rätt och faktisk. Därför 
är det viktigt att man som användare 
själv dubbelkollar informationen och 
är källkritisk. Inom skolväsendet har 
ChatGPT verkligen gjort sig ett namn, 
mestadels genom att skapa rubriker som 
ett medel många elever och studenter 
använder sig av för att fuska vid prov 
eller plagiera inlämningsuppgifter. 

Det finns en hel del saker man kan göra 
för att använda ChatGPT på bästa sätt, 
här kommer mina tre bästa tips:

1. Ställ tydliga och specifika frågor, 
genom att vara mer specifik och ge 
tydliga instruktioner så kan ChatGPT 
bättre generera mer relevanta och 
precisa svar. Detta sparar även dig tid 
då du mycket snabbare får svar på det 
du undrar över. 

2. Var kritisk och följ etiska normer. 
Dubbelkolla alltid informationen 
som ChatGPT genererat. Om du 
vill ta reda på information om en 
specifik händelse exempelvis så är 
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det viktigt att läsa via andra pålitliga 
källor med för att se att informationen 
verkligen stämmer. ChatGPT ska inte 
användas som ett verktyg där all ens 
kunskap kommer från, tvärtom bör 
den användas som ett komplement 
eller inspiration, men det är viktigt 
att fortfarande kunna referera till de 
källor man använder sig av. 

3. I linje med förra tipset, använd 
ChatGPT hellre för att få hjälp med 
text som du redan har skrivit själv 
än att ge den i uppdrag att generera 
text åt dig. ChatGPT är som sagt 
en textgenerator, den kan erbjuda 
information, men det den är allra 
bäst på är att exempelvis hjälpa dig 
skriva om en text du själv skrivit i en 
annan ton, ge inspiration genom att 
erbjuda nya synvinklar eller perspektiv 
på en text du skrivit, osv. Detta tips 
använder jag ofta i situationer där jag 
kanske har skrivit ett mail och behöver 
input om ton och undertext av det 
meddelande jag skrivit ihop redan så 
att jag får fram mitt budskap på ett 
bättre sätt.

Det är viktigt att använda ChatGPT på 
ett medvetet och ansvarsfullt sätt. För att 
kunna dra nytta av dess fördelar måste 
man även kunna hantera dess nackdelar 
och utmaningar, på så sätt kan vi skapa 
en ansvarsfull och gynnsam interaktion 
både i vardagen och inom andra sektorer 
i samhället.  
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Under alla dessa år har Klubben varit 
ett forum för svenskar för att finna sig 
tillrätta i Belgien samtidigt som den gett 
en uppskattad möjlighet att upprätthålla 
de svenska traditionerna.

Utöver traditionella fester som 
julgransplundring, Valborg, nationaldag, 
och midsommar ordnar klubben ett 
stort antal aktiviteter. Exempel är After 
Work med intressanta talare, föredrag 
om diverse ämnen, restaurangbesök, 
studiebesök på företag och institutioner, 
möten med politiker, musiker och 
författare, guidade stadsrundturer, 
naturaktiviteter, ‘Leva i Belgien’, där vi 
tacklar våra praktiska dagliga problem. 
Klubben samarbetar med andra svenska 
klubbar med olika intressesfärer.

Hör gärna av dig om du på ett eller annat 
sätt vill engagera dig i klubblivet!

Medlemsavgiften är endast 20 Euro per 
person/familj och betalas till Klubbens 
konto 

IBAN: BE53 9530 2419 0553

BIC: CTBK BEBX

Klubben behöver följande personuppgifter 
för att kunna registrera medlemskapet:

Namn, e-postadress, telefonnummer

Mejla till: svenskaklubbenbelgien@gmail.
com

Mer information finns på:

Facebook: www.facebook.com/
svenskaklubbenbelgien 

Klubbens hemsida: https://
svenskaklubbenbelgien.org/ 
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Bli medlem i anrika Svenska Klubben 
som i år fyller 50

Tack för att du har läst detta nummer av E-Bladet!

Redaktionen vill även rikta ett stort tack till alla generösa bidragsgivare och flitiga 
korrekturläsare!

Deadline för nästa nummer meddelas via våra kanaler.

Vi blir jätteglada om du vill bidra med texter eller bilder.

Material skickas till: svenskaklubbenbelgien@gmail.com

Skriv: “Bidrag till Bladet” i ämnesraden.

Tills dess, god jul och hoppas vi ses snart!


